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     Försegling 
 ”Slurrygruppen” 

Minnesanteckningar från möte om FoU Tankbeläggning 2000-03-09 
 
 
Tid:  1999-12-06 
 
Plats:  Nynäs AB, Solna 
 
Närvarande: Kurt Edlund, Vägverket Region Mitt (KE), ordf 
  Kjell Hortlund, Nynäs AB (KH) 
  Torbjörn Jacobson, VTI (TJ) 
  Svante Johansson, Travecon HB (SJ) 
  Bengt Krigsman, Vägverket Vägavdelningen (BK) 
  Bengt Magnusson, Vägverket, Statlig Väghållning (BM) 
  Bo Simonsson, Vägverket Produktion (BS) 
  Henrik Sjöholm, Skanska (HS) 
  Roland Styffe, Vägverket Region Väst (RS) 
  Christer Yrmark, Skanska (CY) 
   
 
1. Inledning 
KH hälsade alla hjärtligt välkomna till Nynäs och KE hälsade välkommen till mötet, speciellt 
till nytillkomne medlemmen Bo Simonsson. KE inledde med en genomgång av dagordningen 
som godkändes. 
 
2. Minnesanteckningar från föregående möte 
Minnesanteckningarna genomgicks summariskt och godkändes utan anmärkning. 
 

3. Gruppens framtida inriktning 
Den oavslutade diskussionen från föregående möte om gruppens framtida inriktning 
fortsattes. Två principfigurer ritades av BK m fl: 
 
 

 
 

 

 
 
 
 

 
 
A. FoU i Styrgrupp + undergrupper 
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B. FoU i överlappande grupper 
 
KE ansåg att gruppen bör arbeta med FoU inom beläggning typ YB, YG, IM och 
bindemedelsförsegling. 
BS meddelade att ”Slurrygruppen”, som arbetar både med bindemedelsförsegling och slurry, 
har funderingar på att omforma sig till en ”kallteknikgrupp”. 
RS ville att slurry skall ingå i gruppens arbete. 
KH tyckte att slurry drivs bäst av ”slurryspecialisterna”. 
SJ undrade hur FoU-resultaten ska komma ut. Via FAS asfaltdagar? 
BM framhöll att SV:s roll i sammanhanget är bästa kvalitet till lägsta årskostnad + ansvar mot 
konsumenten avseende funktion. 
KE framhöll att VV kan styra via policies. 
BK påpekade att det finns en ’beläggningsstrategi’. 
CY undrade om det finns några möjligheter att gå vidare genom FAS t ex med utbildning. 
KH meddelade att han ska lyfta frågan i FAS Utbildningsutskott. 
 
De organisatoriska figurerna som uppritats under diskussionens gång diskuterades. Jag 
tolkade det som att fig B var den som bäst passade för våra syften. 
 
KE sammanfattade diskussionen och mötet enades om att de beläggningstyper gruppen bör 

arbeta med är: 

� YB 

� YG 

� IM och  

� Bindemedelsförsegling. 

 

Gruppens inriktning inom detta område, kort sagt Tankbeläggning, skall vara: 

 

� Att driva FoU-projekt 

� Att verka för ökad utbildning 

� Att vara remissinstans för VV 

� Att bevaka och förmedla ny teknik 

� Att representera i andra grupper inom teknikområdet. 
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4. FoU under 2000 
BM meddelade att ett nytt FoU-projekt inom teknikområdet Tankbeläggning hade startats 
med BK som projektledare. 
TJ presenterade kort det planerade programmet. 

• Uppföljning av äldre provvägsförsök 
- Besiktning och provning 

• Nytt provvägsförsök 
- Modifierade emulsioner – ett par olika stenmaterial 

• Betydelse av stenmaterialkvalitet 
- Div besiktningar av olika ytbehandlingar 

• Översyn av VÄG 94. 
 
BK förordade fraktion 4-8 mm för lågtrafikerade vägar (< 2 000 ÅDT?), och PME med 8-11 
eller 11-16 på högtrafikerade. 
TJ ansåg att bättre stenmaterialkvalitet än som anges i VÄG 94 behövs. 
KE undrade om pengar finns till årets FoU-program. 
TJ besvarade frågan med ja. 
KE undrade vidare om provytor finns under 2000 för provning av Latexemulsion. 
BS förklarade vad en latexemulsion är, tydligen en sorts emulgerad ”gummimjölk”, där det 
krävs en bra process och en bra kompatibel latex. Tillverkning planeras i Bollnäs i maj och 
provläggning ska utföras med HP 27. 
RS har ingen väg klar. 
KE har en upphandlad PME-väg. 
SJ undrade om det är rätt att gå ut på en högtrafikerad väg med en ny och oprovad emulsion. 
CY framhöll att CY+BS+KE+KH bör diskutera vidare om detta innan ev läggning utförs. 
 
5. FoU efter 2000 
KH föreslog en undersökning av utförandetidens betydelse för YB:s beständighet med 
anledning av erfarenheter av stensläpp från från sent utförda YB under 1999. 
BS framhöll att vattnet måste bort innan frosten kommer. Blött pågrus försämrar 
möjligheterna. 
BM påpekade att krav i första hand bör ställas på funktion. 
KE fastslog att en koppling till CEN är nödvändig och att BM och BK får försöka plocka fram 
resurser för framtida FoU från VV. 
 
 

6. Något om CEN 
BS berättade att avsikten med de gemensamma europastandarder som tas fram i CEN-arbetet 
är att eliminera handelshinder inom EU. 
BS framhöll att det är litet oklart hur kraven på en YB skall formuleras. Det kan ske genom 
krav på: 

• Beläggningstyp och stenstorlek 
• Stenmaterialegenskaper 
• Bindemedelsegenskaper 
• Stensläpp 
• Blödning 
• Textur och friktion. 
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Faktorer som påverkar en YB:s prestanda är bl a: 

• Bindemedel 
• Pågrus 
• Underlag 
• Utrustning 
• Utförande 
• Väderlek. 

 
Kvalificering för entreprenörer kommer att ske genom referensytor. Det finns också en 
standard för visuell bedömning innehållande bedömning av skadetyperna: 

• Stenlossning 
• Blödning 
• Svettning 
• Avskalning 
• Randning. 

 
BS påpekade att YB lämpar sig utmärkt för upphandling på funktion. 
KE undrade om prEN för visuell bedömning kunde användas på prov under 2000. 
BS tyckte att FoU-gruppen kunde göra en provbedömning på något äldre objekt som har 
synliga skador. 
 
7. Skador på YB utförda 1999 
CY redogjorde för bakgrund och skadeutveckling på en sent tillkommen ytbeläggningsgrupp i 
VSÖ, innehållande bl a spårytbehandling. Skanska fick jobbet den 990815 och färdigställande 
var den 990907. Vädret under utförandet var vackert och vid slutbesiktningen i september var 
alla ytor godkända. I oktober efter den första frostnatten började det plocka sten på ca 2 mil 
SPY. Skyltar sattes upp och sopning utfördes. På platser med korsande trafik försvann 
stenmaterialet. Bindemedlet typ PME saknade liv, och trots att bindemedlet satt långt upp på 
stenen och att stenmaterialet var ok lossnade stenen. Beställare och entreprenör enades så 
småningom om heating + massa. Kostnaderna delades så att best betalade 2/3 och entr 1/3. 
Vid heatingbehandlingen kokade det mycket i ytbehandlingslagret och lastbilarnas däck tog 
med sig ytbehandlingsskiktet vid tillfälliga trafikljus. 
Ett objekt vid Brusaholm, lagt ungefär vid samma tid av VV Produktion, såg till en början bra 
ut, men….även det objektet har börjat lossa sten. Flera andra objekt lagda i Småland under 
senhösten har också börjat lossa sten. 
 
RS hävdade att samma sak inträffat i Värmland på SPY utlagd i augusti. 
 
TJ redovisade ett program till skadeutredning för gruppen i VSÖ: 

• Dokumentation 
• Provtagning 

- skadad – oskadad yta 
- PME – konv emulsion 
- bindemedel – stenmaterial 
- borrkärnor 

• Analys 
- mjukpunkt, penetration, duktilitet, elast återgång 
- vidhäftning (rullflaska) 
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- egenskaper stenmaterial 
- mikroskopisk unders av borrkärnor 
- Prall för nötning-beständighet 

• Resultat 
- skadeorsaker 
- rekommendationer för PME 
- underlag för FoU 
- utveckling av metodik för YB. 

 
BK undrade om problemen möjligen kunde ha uppstått p g a inkompatibilitet. 
BS trodde mera på instängt vatten. 
CY hävdade att arbetet utförts i enlighet med VÄG 94 och undrade därvid vem som bar 
ansvaret för det inträffade. 
BS framhöll att om beställaren här gjort en beställning baserad på funktion så hade 
ansvarsfrågan varit klar. 
KE betonade vikten av att skadeutredningen prioriteras och föreslog att de pengar som finns 
avsatta för FoU under 2000 i första hand går till en fullständig skadeutredning. 
BK och BM, som förvaltar rikedomarna, samtyckte liksom övriga mötesdeltagare. 

 

TJ tar fram en offert på skadeutredningen och skickar den till KE, BK och gruppen. 

 

8. Övrigt 
 

Om upphandling 
KE framhöll vikten av att beställaren har kompetens. 
BS påpekade än en gång att upphandling på ren funktion skulle ge entreprenören det fulla 
ansvaret. 
BM påminde om att det finns en beläggningsstrategi och den möjliggör bl a 2-årsupphandling. 
BS menade att upphandling under våren framkallar stress hos de entreprenörer som blir utan 
grupp? 
 
HS hade ett par avslutande reflexioner: 

• Ytbehandling verkar vara passande för upphandling på funktion. 
• Dokumentation från utförda ytbehandlingar (FoU?) verkar vara bristfällig. 

 

9. Nästa möte och avslutning 
Nästa möte bestämdes till 2000-05-10. Tid och plats meddelas senare, dock sannolikt inte på 
Skanska i Kalmar. Då skall laboratorieresultaten redovisas och möjliga provvägar diskuteras. 
 
KE tackade Nynäs för utmärkt värdskap, CY för en utmärkt lunch och de närvarande för aktiv 
medverkan samt avslutade mötet.  
 
 

Utdrag från mina kluddiga noteringar  
 
Borlänge 2000-03-21 
 
 
Svante J 
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BESLUTSLISTA 
 

M000309 

 
KE sammanfattade diskussionen och mötet enades om att de beläggningstyper gruppen bör 
arbeta med är: 

� YB 
� YG 
� IM och  
� Bindemedelsförsegling. 

 
Gruppens inriktning inom detta område, kort sagt Tankbeläggning, skall vara: 
 

� Att driva FoU-projekt 
� Att verka för ökad utbildning 
� Att vara remissinstans för VV 
� Att bevaka och förmedla ny teknik 
� Att representera i andra grupper inom teknikområdet. 

 
KH tar upp frågan om utbildning i tankbeläggning i FAS Utbildningsutskott. 
 
BM och BK beslöt att prioritera skadeutredningen. 
 
TJ tar fram en offert på skadeutredningen och delger KE och BK. 


